
Радио Китай за чужбина 
публикува наскоро анализ 
за икономическото развитие 
на страната, който очертава 
както трудностите, така и 
положителните тенденции в 
тазгодишното икономическо 
развитие на КНР.

Както изтъква китайската 
медия, според официални 
данни „първата половина на 
тази година БВП на Китай 
достига числото 56,2642 
трилиона юана, което е 2,5% 
ръст на годишна база“. 

Изминалите шест месеца на 
2022 г. се характеризираха с 
продължаваща противоречива 
и силно колебаеща се 
международна обстановка, 
както и със затруднителните 
нови вълни на пандемията. 
Всичко това оказа силен 
натиск, като върху чуждите 
икономики, така и върху 
националното стопанско 
развитие на Китай. Негативните 
тенденции, както съобщава 
Радио Китай, проличаха 
особено силно през второто 
тримесечие на годината. 

И все пак първите шест 
месеца отчетоха споменатите 
2.5 процента ръст на 
националната икономика – 
главно благодарение на строгия 
контрол върху епидемичната 
обстановка и редицата 
конкретни и резултатни мерки 
за стабилизиране на основните 
стопански параметри. Това 
бе една трудна задача пред 
ръководството на страната, 
която нагледно демонстрира 
дълбоките резерви и високата 
устойчивост на съвременната 
икономика на КНР.

Въпреки спада на 
световната търговия, отбелязва 
националната електронна 
медия, „през първите шест 
месеца на годината износът 
и вносът на Китай са се 
увеличили с 9,4% на годишна 
база, като ръстът при износа 
достига 13,2%“.

Петър Герасимов .

Въпреки трудностите,  
добрата перспектива 
се запазва
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2Заедно за каузата 
на националното 
възраждане
Си Дзинпин отговори на писмо 
на тайвански младежи, участващи 
във Форум на младежите от двата 
бряга на Тайванския проток, и ги 
насърчи да си сътрудничат със 
своите връстници за великото 
възраждане на китайската нация.

САЩ е добре да 
погледнат към трите 
съвместни декларации 
за отношенията между 
двете страни
По време на срещата на Г-20 
външните министри на Китай и 
САЩ обсъдиха развитието на 
двустранните отношения и други 
международни въпроси. 

I I 5

I стр. 2

I стр. 8 – 9

Откриха нов  
хонконгски музей 
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13Един германец, посветил 
живота си на Китай

Пекинската опера
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Международна 
конференция за 5G 
технологии 

т 10 до 12 август 
в Харбин, про-
винция Хъй- 
лундзян, ще се 
проведе Меж-
дународна кон-

ференция за 5G техноло-
гиите, която ще бъде ед-
новременно онлайн и при-
съствена.

Нейни домакини са 
управата на провинция-
та, Националната коми-
сия за развитие и рефор-
ми, Министерството на 
науката и технологиите и 
Министерството на про-
мишлеността и информа-
ционните технологии.

Събитието има за цел 
да обедини най-новите по-
стижения и гледни точки 

за развитието на 5G тех-
нологиите в света, да оч-
ертае план за глобалната 
система за наука и техно-
логии, както и индустри-
алното сътрудничество, да 
изгради платформа за тяс-
на интеграция на веригата 
за 5G иновации, индустри-
алната верига и веригата 
на доставки. В рамките на 
конференцията са предви-
дени редица форуми и се-
минари, както и подпис-
ването на инвестиционни 
проекти в областта на ди-
гиталната икономика.

Първото издание на 
Международната конфе-
ренция за 5G технологии 
беше проведена в Пекин  
през 2019 г.

К

О

Корабостроителната 
индустрия – с най-голям 
пазарен дял в света

итайската ко-
рабостроителна 
индустрия про-
дължава да е с 
най-голям паза-
рен дял в света

Китай остава водещ 
световен корабостроител 
и през първата половина 
на тази година с най-го-
лям пазарен дял по произ-
водство, нови и задържа-
ни поръчки, показват дан-
ни на Министерството на 
промишлеността и инфор-
мационните технологии.

Корабостроителната  
продукция на страната 
достигна 18,5 милиона де-
дуейт тона (dwt) през пе-
риода януари-юни, което 

представлява 45,2 процен-
та от общата световна про-
дукция.

Друг основен показа-
тел за индустрията са бро-
ят на новите поръчки за 
корабостроене и те са би-
ли 22,46 милиона дедуейт 
тона през първите шест 
месеца, като по този на-
чин заемат 50,8 процента 
от пазарния дял в свето-
вен мащаб.

До края на юни поръч-
ките за корабостроителни-
те компании в Китай са 
нараснали с 18,6 процента 
на годишна база до 102,74 
милиона дедуейт тона, ка-
то глобалният пазарен дял 
достига 47,8 процента.

Китайският лидер бе на 
инспекция в град Урумчи

Н
а 12 и 13 юли 
генералният се-
кретар на ЦК на 
ККП Си Дзин- 
пин бе на ин-
спекция в град 

Урумчи, административ-
ния център на Синдзян-уй-
гурския автономен регион. 
Той посети Университета 
на Синдзян, международ-
ната логистична зона, Му-
зея на Синдзян-уйгурския 
автономен район, където бе 
запознат с усилията за под-
готовката на специалисти в 
района и насърчаването на 
националното обединение, 
координирането на превен-
цията и контрола на епи-
демията и икономическото 
и социално развитие, както 
и напредъка в изграждане-
то на чувство за общност.

В международната ло-
гистична зона Си Дзинпин 

изслуша доклада за обща-
та ситуация. В Музея на 
Синдзян-уйгурския авто-
номен регион разгледа из-
ложбата с исторически ре-
ликви и слуша изпълнение 
на киргизкия героичен епос 
„Манас“. Той посочи, че ки-
тайската култура е богата 

и с дълга история. Култур-
ното наследство, като епо-
са „Манас“, не е само цен-
но богатство на етнически-
те малцинства, но и на ки-
тайската нация. То трябва 
да се защитава и предава 
на поколенията, подчерта 
китайският лидер.

Подобни сериозни ус-
пехи, на фона на небла-
гоприятната световна сто-
панска панорама, опреде-
лено доказват, че в настоя- 
щия момент положителна-
та тенденция в развитието 
на икономиката на КНР се 
запазва. 

Очакванията на иконо- 
мическите експерти са 

оптимистични – официа-
лен Пекин с помощта на 
различни механизми и но-
вовъведения в макрорегу-
лирането несъмнено ще 
овладее появилите се вре-
менни затруднения и ще 
продължи да възстановя-
ва и дори да увеличава най 
– важните стопански ин-
дикатори.

Факт, който несъмнено 

дава и своите позитивни 
сигнали за съживяването 
и възстановяването на све-
товната икономика, която в 
момента е в крайно затруд-
нително положение. 

Както и в предишни 
кризисни моменти, очевид-
но огромен Китай е двига-
теля, с помощта на който 
може да се възроди глобал-
ната икономика.

Въпреки трудностите, добрата 
перспектива се запазва

а 11 юли гене-
ралният секре-
тар на ЦК на 
ККП Си Дзин- 
пин отговори на 
писмо на тай- 

вански младежи, които уча- 
стваха във Форум на мла-
дежите от двата бряга на 
Тайванския проток.

В него той ги насърчава 
да си сътрудничат със свои-
те връстници за великото 
възраждане на китайската 
нация и осъществяване на 
китайската мечта.

Си Дзинпин изтъква, че 
когато младите са силни, 
страната е силна, тъй ка-
то те са нейното и на на-
цията бъдеще. „Ние, как-
то винаги, ще продължим 
да създаваме благоприят-
ни условия за младежите от 
двете страни да учат, вклю-
чително повече удобства за 
тайванските младежи да се 

Н

образоват, да си намерят ра-
бота, да започнат бизнес и 
да живеят в континентал-
ната част. Надявам се да 
споделите своя опит и чув-
ства от посещението си в 
континенталната част с тай-
ванските младежи, така че 

повече от тях да разберат 
за живота тук, да гледат в 
една посока с младежите 
от континенталната част и 
работят заедно за реализа-
цията на китайската мечта 
за велико национално въз-
раждане“, каза той.

Заедно за каузата на 
националното възраждане

I стр. 1
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7月19日晚，国务院总理李克强在北京人民大会堂视频会见世界
经济论坛主席施瓦布。新华社记者 翟健岚 摄

光伏鱼塘上奏响绿电 
“渔光曲”
7月18日，在天津市宁河区
宁河镇大月河村，渔民在
鱼塘里撒网捕捞南美白对
虾。
当日，位于天津市宁河区宁
河镇大月河村的110千伏大
月河光伏电站迎来集中年
中检修。
该光伏电站总装机容量80
兆瓦，建设在约3000亩的
鱼塘上。

“问海1号”6000米级自主遥控水下机器
人正式交付

近日，中国科学院沈阳
自动化研究所研制的“问
海1号”6000米级自主遥
控水下机器人完成海上试
验及科考应用，通过验收
并交付用户。

“问海1号”是面向海洋
综合科考需求，定制开发
的6000米级深海探测作
业一体化高技术海洋装
备，具备大范围自主巡航
探测和定点精细遥控取样
作业功能，拥有自主、遥
控和混合“三合一”的多工
作模式。

在海试与应用中，“问
海1号”共执行17个潜次任
务，根据不同任务需求，
在三种工作模式间灵活切
换，高效完成试验与科考
任务。“问海1号”的测深侧
扫和浅剖声学探测能力、
光学探测能力及机械手定
点取样能力等得到充分
验证，各项指标均满足海

李克强会见世界经济论坛主席
施瓦布

新华社北京7月19日电 
国务院总理李克强7月19
日晚在人民大会堂视频
会见世界经济论坛主席
施瓦布。

李克强表示，中国同世
经论坛的合作走过40多个
年头，几乎与中国改革开
放进程同步。当前，全球发
展面临诸多不确定不稳定
因素，但世界和平与发展、
各国间交往和交流，是人
心所向、大势所趋。曲折
和挫折阻挡不了人类文明
进步和历史前进的步伐。
国际社会需要坚定信心，
维护和平稳定，加强对话
沟通，携手应对挑战。中
方赞赏论坛始终聚焦经济
发展、加强对华合作，双
方深化合作有利于向世界
发出发展经济、改善民生
的积极信号。

李克强指出，无论国际
风云如何变幻，中国都将
坚持对外开放基本国策不

动摇，愿同各方加强对话
与沟通，为开展互利共赢
合作创造条件。

施瓦布表示，世经论坛
在过去40多年同中国保持
良好伙伴关系。当今世界
面临多重危机挑战，世经
论坛愿同中方深化合作，

推动全球对话，充分发挥
工商界作用，加强国际和
地区交流合作，为应对气
候变化、推动产业转型、
促进社会公平发挥积极作
用。

肖捷、何立峰参加上述
活动。

稳链保畅，这些举措提振
工业经济

工业经济在4月份出现
负增长之后，5月实现由负
转正，6月份制造业PMI重
回荣枯线上方。19日国新
办发布会上发布的数据，
传递出工业经济企稳回升
的态势。

上半年，中国工业经济
一度遭遇阶段性、突发
性冲击。以习近平同志为
核心的党中央把舵定向、
果断决策，国务院迅速出
台稳住经济一揽子政策
措施，从宏观层面为工业
稳增长提供了强有力的
支持。

工信部总工程师田玉
龙在发布会上说，工信部
和各地各部门加强协同联
动，推动稳增长政策应出
尽出、靠前发力，企业克
服困难，加足马力，稳定
生产。在各方面共同努力
下，5、6月份规模以上工
业增加值同比分别增长
0.7%和3.9%，工业经济呈
现恢复增长的态势。

发布会上公布的数据显
示，41个工业大类行业中，
上半年有33个行业增加值
实现正增长。与此同时，
重点产业链供应链加快恢
复。受疫情冲击较大的装
备制造业增加值在4月份
短暂下降后，5月份恢复正
增长。6月份汽车制造业
增加值由上月下降7%转
为大幅增长16.2%，有力
拉动整体工业增长。上半
年，高技术制造业增加值
同比增长9.6%，增速明显
高于整体工业。

“总体看，上半年中国工
业经济顶住了冲击。”田玉
龙说，当前，工业经济面临
的内外部环境仍然严峻复
杂，全球经济增长放缓、
通胀高企将不可避免对
贸易需求、全球供应链稳
定、大宗商品价格等带来
一定影响，工业经济恢复
增长的基础仍不牢固。

他表示，下半年，要把
提振工业经济放在更加突
出的位置，加快推动稳工
业经济一揽子政策落地见
效，全力保障产业链供应
链稳定畅通，加力帮扶中

小企业纾困解难，促进工
业经济运行在合理区间。

首先就是加快推动稳
增长政策落地见效。田
玉龙说，工信部要推动政
策举措靠前发力、适当加
力，开展工业稳增长专项
督导。

全力保障产业链供应
链稳定畅通是关键。“上半
年，我们聚焦重点区域、
重点企业、重点行业，全
力打通堵点卡点。”工信部
运行监测协调局副局长陶
青说，目前，长三角、珠三
角地区规模以上工业企业
恢复正常生产，汽车、集
成电路等重点产业链产能
全面恢复。

陶青说，下一步，将加强
对重点地区、重点行业、
重点企业运行情况监测，
推动关键节点企业稳产达
产。进一步完善重点产业
链供应链协调平台，健全
大宗产品供需“红黄蓝”预
警机制，加强汽车芯片供
给，确保汽车、集成电路
等重点产业链供应链稳定
畅通。

大量中小企业有力支撑
了工业稳增长。上半年，
助企纾困政策加快落地，
中小企业享受新增减税降
费及退税缓税缓费近1.8
万亿元。1至6月，规模以
上中小工业企业增加值同
比增长3.7%，增速高于整
体工业。

田玉龙说，帮扶中小企
业纾困解难还要加力，要
进一步优化中小企业发展
环境，加快优质中小企业
梯度发展，今年努力培育
3000家左右专精特新“小
巨人”企业和一批中小企业
特色产业集群。

“还要积极引导扩大投
资消费需求。”田玉龙说，
要加快推进“十四五”规划
重大工程项目、重点行业
技术改造工程，加强5G、
千兆光网、工业互联网等
新型信息基础设施建设，
持续推进新一轮新能源
汽车下乡和绿色建材下乡
活动，培育信息消费示范
城市和示范项目。

试考核要求。同时，“问海
1号”还获取了近海底高精
度探测数据、表层沉积物
柱状样及海底生物样品，
实现了对地球重力场、磁
场等信息的精细化测量，
为海洋资源勘探和多物理
场匹配导航研究提供了技
术支撑。

“问海1号” 是我国首台

交付工程应用的自主遥
控无人潜水器，将列装中
国地质调查局青岛海洋
地质研究所“海洋地质九
号”船，服务于海洋环境调
查、生物多样性调查、海
底特定目标物探查、深海
极端环境原位探测和深
海矿产资源调查等深海科
考工作。
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а 13 юли Главно-
то управление на 
митниците пред-
стави статисти-
ка за външната 
търговия на Ки-

тай през първото полуго-
дие. Общата сума на вноса 
и износа през първата по-
ловина на годината е дос-
тигнала 19,8 трилиона юа-
на, или 9,4% повече спря-
мо същия период на мина-
лата година, сред които из-
носът се е увеличил с 13,2%, 
а вносът с 4,8%. През месец 
юни растежът на износа е 
достигнал 17,9%, което съ-
що надминава очаквания-
та на пазарните органи от 
страната и чужбина.

Що се отнася до тенден-
циите, според данните през 
първите шест месеца на го-
дината външната търговия 

Н

на Китай се е развивала 
във V-формат. През пър-
вите три месеца е реализи-
ран 10,7% растеж, но зара-
ди влошаването на панде-
мичната ситуация в градо-
ве като Шънджън и Шан-
хай вносът и износът са 

били повлияни значител-
но през април. През ме-
сец май с подобряването 
на контрола и превенция-
та и възстановяването на 
работата на компаниите и 
предприятията според да-
нните външната търговия 

К

Петгодишна кампания 
за партньорство 
между бизнеса и 
университетите

итай ще старти-
ра петгодишна 
кампания, чия-
то цел е да по-
могне на над  
10 000 предприя- 

тия да постигнат високока-
чествено развитие в парт-
ньорство с над 1000 уни-
верситети и колежи, спо-
ред съвместен документ на 
Министерството на образо-
ванието, Министерството 
на промишлеността и ин-
формационните техноло-
гии и Държавната адми-
нистрация за интелекту-
алната собственост.

Фокусирайки се вър-
ху нуждите на национал-
ните стратегии и общи-
те проблеми, пред които 
е изправено индустриал-
ното развитие, документът 
призовава за усилия за из-
граждане на около 30 но-
ви платформи, чиято цел 
е да бъдат реализирани се-
риозни пробиви в основни-
те технологии в ключови 

области, както и редица 
инженерни изследовател-
ски центрове и колежи – 
консорциуми за корпора-
тивни иновации.

Документът също така 
уточнява поредица от клю-
чови задачи, като извърш-
ване на големи техноло-
гични пробиви, подбор на 
таланти от университети 
и колежи за подпомагане 
на предприятията, регис-
триране на патенти, раз-
работени от университети 
и колежи, и инкубатори за 
малки и средни предпри-
ятия, които прилагат спе-
циални, усъвършенствани 
техники за производство на 
уникални и нови продукти.

Местните власти в ця-
лата страна трябва да фор-
мулират политики и мерки 
в светлината на регионал-
ното индустриално разви-
тие и да стартират съвмест-
ни събития между универ-
ситети и предприятия, се 
посочва още в документа.

Външната търговия на Китай издържа  
на натиска и се увеличава интензивно

на Китай е започнала да 
расте отново, като през ме-
сец май се е увеличила с 
9,5%, а през юни с 14,3%.

Външната търговия на 
Китай успя да издържи на 
натиска, като изискванията 
за „Произведено в Китай“ в 
световен мащаб са сравни-
телно стабилни. През пър-
вото полугодие износът на 
електрически продукти от 
Китай, като оборудване, 
интегрални вериги и ав-
томобили, се е увеличил 
съответно с 24,8%, 16,4% 
и 51,1%, а на трудоемките 
продукти, като текстил и 
облекло, пластмасови из-
делия и обувки, с 10,8%, 
14,9% и 31,4%.

В същото време въз-
становяването на търсене-
то на китайския пазар под-
крепя растежа на външната 

търговия. Благодарение на 
качествените мерки на ки-
тайското правителство за 
превенцията и контрола на 
пандемията и развитието 
на икономката и общество-
то макроикономиката на 
страната се стабилизира, 
производството и търсене-
то в страната постепенно 
се връщат към нормално-
то. Възстановяването на па-
зарното търсене в Китай е 
от полза за глобалната ико-
номика.

Поради засилването на 
търсенето и предлагането 
и политиките на китайско-
то правителство за стаби-
лизиране на растежа, ико-
номиката и външната тър-
говия, Китай непрекъсна-
то стабилизира статуса си 
в глобалната индустриална 
верига и тази на доставки.

т началото на 
тази година не-
прекъснато се 
откриват нови 
маршрути на 
товарни влако-

ве между Китай и Европа, 
режимът на митническо ос-
вобождаване е подобрен и 
са открити нови сухопътни 
маршрути за икономически 
и търговски обмен.

В средата на юли бя-
ха открити нови маршру-
ти за товарни влакове Ки-
тай – Европа на двете мес-
та. Те постепенно се пре-
върнаха в основен начин на 
международна логистика и  
транспорт.

На 15 юли първият ди- 
ректен товарен влак Ки- 
тай – Европа от региона 
Пекин – Тиендзин – Хъ-
бей до Унгария тръгна от 

О

Шъдзяджуан. Влакът има 
общо 100 стандартни кон-
тейнера, натоварени с екс-
портни стоки, като фото-
волтаични модули и статор-
ни сегменти за генератори, 
и се очаква да пристигне в 
Будапеща след 18 дни.

Първият влак Китай – 
Европа тръгна от град Фу-
джоу за Москва, Русия. Той 
е натоварен със 100 стан-
дартни контейнера с бебеш-
ки стоки и ще измине око-
ло 9900 км до Москва за 
16 дни.

Железопътните линии между 
Китай и Европа стават важен 
сухопътен логистичен канал

В Гуанджоу бе открита 
най-голямата в страната 
ботаническа градина за 
тропически растения от 
Южна Азия
Наскоро в южния китайски 
град Гуанджоу бе открита 
национална ботаническа 
градина за южноазиатски 
растителни видове. С обща 
площ от 333 хектара тя е 
втората с подобен статут в 
страната и най-голямата за 
този вид тропически растителни 
видове.
Ботаническата градина ще 
служи основно за опазване на 
растения, научни изследвания и 
разпространение на знания за 
тропическите и субтропическите 
региони.
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НАТО е „системно предизвикателство“  
за глобалната сигурност и стабилност

Н
а състояла се не-
отдавна в Мад-
рид Срещата на 
върха на НАТО 
беше приета но-
ва стратегическа 

концепция на НАТО, която 
ще разглежда Китай като 
„системно предизвикател-
ство“ за алианса. В конте-
кста на изявлението за „на-
влизане в ера на стратеги-
ческо съперничество“, поре-
дицата от действия на пакта 
за заплаха, провокиране на 
конфронтация и за създа-
ване на конфликт заслужа-
ват високата бдителност на 
миролюбивите хора по све-
та, отбелязва в коментара 
си за срещата в Мадрид  
People’s Daily Online. Из-
данието подчерта, че като 
продукт на Студената вой-
на, ръководеният от САЩ 
алианс не стана част от ис-
торията в края на Студена-
та война, но продължи да 
бъде американски инстру-
мент за поддържане на хе-
гемония и манипулиране 
на европейската сигурност. 
Освен това, постоянно из-
лизайки отвъд „отбранител-
ния“ статут, НАТО всяче-
ски се опитва да разшири 
сферата си на влияние. 

Серия от неотдавнашни 
действия на Организацията 

на Северноатлантическия 
пакт ясно показа, че НАТО 
представлява „системното 
предизвикателство“ за раз-
витието на световния мир.

НАТО ускори разширя-
ването си, като застраши 
европейската сигурност и 
се опита да обвърже пове-
че европейски държави с 
американските военни ма-
шини.

НАТО изостря военна-
та конфронтация. Като ед-
на от мерките за „стратеги-
ческа конкуренция“, среща-
та реши да увеличи силите 
за бързо реагиране на НА-
ТО от сегашната им числе-
ност от около 40 000 до над  
300 000 души. Столтенберг 
отбеляза, че това е „най-ма-
щабната трансформация на 
НАТО в областта на колек-
тивната отбрана и възпира-
не от Студената война на-
сам“. В същото време пре-
зидентът на САЩ Джо Бай-
дън обяви, че САЩ ще уве-
личат военното си присъст-
вие в Европа, включител-
но установяване на посто-
янно военно присъствие в 
Полша.

НАТО иска да прокара 
„пипалата“ си към Азиат-
ско-тихоокеанския регион 
(АТР). За първи път НАТО  
покани Япония, Южна 

Корея, Австралия, Нова Зе-
ландия и други страни от 
Азиатско-тихоокеанския ре-
гион да участват в срещата 
на върха и раздуха „теори-
ята за китайската заплаха“ 
в новия стратегически кон-
цептуален документ.

Повече от 30 години 
след края на Студената вой-
на, за да поддържат глобал-
ната хегемония, Съединени-
те щати твърдо контроли-
раха НАТО, превръщайки 
тази така наречена отбра-
нителна организация във 
важен инструмент за кон-
трол на европейските съю-
зници, потискайки „страте-
гическите конкуренти“ и 
насърчаване на американ-
ските ценности. Отново и 
отново, под прикритието на 
„демокрация, свобода и чо-
вешки права“, НАТО без-
смислено води войни сре-
щу много суверенни дър-
жави, извършвайки въоръ-
жени провокации и воен-
ни интервенции, което до-
веде до огромни цивилни 
жертви и хуманитарни ка-
тастрофи.

В контекста на продъл-
жително промиване на мо-
зъци и енергично „брако-
ниерство“ от страна на 
САЩ, НАТО продължава 
да разпространява военни 

„пипала“ по света, нанасяй-
ки сериозни щети на регио-
налната и глобалната сигур-
ност. През последните годи-
ни НАТО е готова за дейст-
вия в Азиатско-тихоокеан-
ския регион, а от тази годи-
на тя дори зачести в опити-
те си за изкуствено създа-
ване на „врагове“ и проти-
вници в Азиатско-тихооке-
анския регион. По-специал-
но, за да насърчават реши-
телно така наречената Ин-
до-тихоокеанска стратегия, 
Съединените щати напра-
виха всичко възможно, за 
да спечелят някои страни 
от Азиатско-тихоокеанския 
регион и да създадат „азиат-
ско-тихоокеанска версия на 
НАТО“, което сериозно за-
плашва сигурността и ста-
билността на целия Азиат-
ско-тихоокеански регион. 
Това не е „просперитетът на 
Азиатско-тихоокеанския ре-
гион“, рекламиран от САЩ 
и НАТО, а разрушаването 
на сигурността и стабил-
ността в Азиатско-тихоо-
кеанския регион.

Фактите доказват, че 
НАТО, водена от САЩ, не е 
отбранителна организация, 
а военна машина. НАТО  
не е пазител на световния 
мир, а създател на светов-
ни вълнения.

Вашингтон е добре да погледнат към трите 
съвместни декларации за отношенията 
между Китай и САЩ

С
егашната адми-
нистрация на  
САЩ много-
кратно заявява,  
че трябва да се 
изградят „защи- 

тни заграждения“ в ки-
тайско-американските от-
ношения, без да изяснява 
какви точно. Това тяхно ис-
кане обаче е едностранно. 

По време на неотдав-
нашната среща на Г-20  на 
индонезийския остров Ба-
ли външните министри на 
Китай и САЩ проведоха 
5-часов разговор, по време 
на който обсъдиха разви-
тието на двустранните от-
ношения и други между-
народни и регионални въ-
проси от общ интерес. Ки-
тайската страна изясни, че 
трите съвместни деклара-
ции между Китай и САЩ 
са най-солидният „предпа-
зен парапет“ за двустран-
ните отношения, отбеля-
за в коментар по повод 
разговора Радио Китай за 
чужбина. 

В една от декларациите 
се посочва, че всяка страна, 
независимо от социалната 

й система, трябва да зачи-
та суверенитета и терито-
риалната цялост на други-
те, да не нахлува на тери-
торията на други държави 
и да не се намества във 
вътрешните им работи, да 
поддържа равенството, вза-
имната изгода и мирното 
съжителство. Очевидно е, 
че още с установяването 
на дипломатически отно-
шения Китай и САЩ вече 
са изградили тези „защит-
ни заграждения“ на база-
та на консенсус. През по-
следните 50 години Китай 
непрекъснато полага уси-
лия за спазването им, САЩ 
обаче постоянно се намес-
ват във вътрешните му ра-
боти, политизират тайван-
ския въпрос, търсят пово-
ди за конфронтации чрез 
засилване на връзките със 
съюзниците. 

Всички тези действия 
увредиха „защитните за-
граждения“. Китайците 
често повтарят една пого-
ворка, според която, ако се 
обърнеш назад към старо-
то, е много вероятно да от-
криеш нещо ново. Сега е 

моментът за Вашингтон да 
преосмисли първоначални-
те си намерения и да спаз-
ва поетите ангажименти в 
трите декларации. Без тези 
документи китайско-амери-
канските отношения оста-
ват без солидна политиче-
ска основа.

В коментара се посочва, 
че същевременно Китай е 
направил четири предложе-
ния на САЩ: да коригира 
погрешните си политики и 
изявления спрямо Китай, 
да обърне внимание на тре-
вогите на страната, както и 
на свързаните с нея законо-
проекти, и двете страни да 
си сътрудничат в осем об-
ласти. В сравнение с двата 
списъка с предложения към 
китайската страна, преда-
дени по време на посеще-
нието на заместник дър-
жавния секретар на САЩ 
Уенди Шърман в Тиендзин 
преди една година, този път 
исканията са по-конкретни. 
С тези предложения Пекин 
посочва реалистичен път 
за корекции и подобрява-
не на китайско-американ-
ските отношения.

Радио Китай за чужби-
на отбелязва, че освен то-
ва в разговора си външни-
те министри са достигнали 
до някои конструктивни це-
ли, сред които насърчава-
не на консултациите между 
търговските екипи на двете 
страни относно споровете, 
засилване на координаци-
ята в области като справя-
нето с климатичните про-
мени и общественото здра-
веопазване. 

Това може да се окаже 
„пробив“ в подобряването 
на китайско-американски-
те отношения. Но в край-
на сметка какъв напредък 
ще бъде постигнат в двус-
транното сътрудничество, 
зависи от това дали амери-
канската страна ще успее 
да спазва трите съвместни 
китайско-американски де-
кларации, дали ще може 
да коригира своите недо-
разумения относно Китай 
и дали ще може реално да 
приложи постигнатите от 
държавните глави на две-
те страни единодушия, из-
тъква в заключение Радио 
Китай за чужбина.

Външният 
министър на 
КНР Уан И и 
държавният 
секретар на САЩ 
Антъни Блинкън 
разговаряха по 
време на срещата 
на Г-20 в Бали по 
важни въпроси 
на отношенията 
между Китай и 
САЩ

НАТО иска да 
прокара „пипалата“ 
си към Азиатско-
тихоокеанския 
регион. За първи 
път НАТО покани 
Япония, Южна 
Корея, Австралия, 
Нова Зеландия 
и други страни 
от Азиатско-
тихоокеанския 
регион да участват 
в срещата на 
върха и раздуха 
„теорията за 
китайската 
заплаха“ в новия 
стратегически 
документ 
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С
поред „Ню Йорк 
Таймс“, който ци- 
тира американ-
ски държавен слу- 
жител, админи- 
страцията на пре- 

зидента на САЩ Джо Бай-
дън планира да използва 
срещу Китай опита си сре-
щу Русия в опит да разшири 
експортните ограничения и 
да забави военнотехническо-
то развитие на КНР. 

Според доклад на „Блум-
бърг“ от началото на юли 
Вашингтон оказва натиск 
върху Холандия да наложи 
забрана върху износа дори 
на стари модели системи 
за „дълбока ултравиолето-
ва литография“, отбелязва 
People‘s Daily Online. „Ню 
Йорк Таймс“ разби мисте-
рията. 

Очевидно, когато САЩ, 
заедно със своите съюзници, 
наложиха строги санкции 
срещу Русия, те не забравиха 

и Китай. Западните страни 
не само не намалиха на-
тиска върху КНР, а напро-
тив, в някои области дори 
го увеличиха. Освен това 
по отношение на Китай се 
използва „практическият 

опит“ от санкциите сре-
щу Русия. Това поведение 
на САЩ не е никак изне-
надващо, но е поразително, 
че американските медии и 
официални лица открито 
обсъждат тази тема, която 

по същество е неприемлива 
в международната практи-
ка, а те не изпитват никакво 
притеснение да го правят. 
Освен това американски 
служители подчертават, че 
„експортните ограничения 

САЩ ще пострадат от натиска си срещу Китай

аналИзИ

Неотдавна известният български професор Георги 
Чобанов в интервю за КМГ говори за развитието 
на икономиката след пандемията, за космическите 
постижения на КНР, за бъдещото сътрудничество 
между България и Китай в различни сфери.

– Проф. Чобанов, какво 
е състоянието в момента на 
икономиките на различни-
те страни и по-специално 
на Китай, след като засе-
га ситуацията с пандеми-
ята от COVID-19 е по-спо-
койна?

–  От една страна, пан-
демията приключи почти 
частично, макар че не е из-
ключено през есента отно-
во да има отделни „избух-
вания” на този вирус как-
то в България, така и на 
други места. Засега има из-
вестно затишие и надежда, 
че нова пандемична обста-
новка може да ни отмине... 
Но тя оказа огромно нега-
тивно влияние върху ико-
номиките на всички стра-
ни в цял свят. Нека погле-
днем каква е ситуацията с 
икономиките както на Ки-
тай, така и на България, а 

Китай продължава да бъде „локомотивът” 
в световната икономика и с право има 
претенциите за лидерската роля

също и на света след пан-
демията. Можем уверено 
да кажем, че китайците се 
справиха най-добре в бор-
бата с COVID-19, те първи 
овладяха ситуацията и на-
малиха само частично рас-
тежа на своята икономика. 
Те успяха да се справят с 
появилите се трудности в 
икономическо отношение с 
минимални загуби. Поради 
това китайската икономика 
продължава да е „локомо-
тивът” на световната ико-
номика. КНР продължава 
да се движи напред.

Разбира се, и там има 
някои прояви на спад, но 
китайската страна и ръко-
водство успяват да ги „по-
тушат” своевременно, как-
то успяха да се справят и 
с пандемията. Вече всич-
ко се нормализира, а то-
ва дава надежда за добро 

университет и няколко ки-
тайски университета, с кои-
то имаме планове за съ-
трудничество и взаимен об-
мен на студенти. Като при-
мер мога да дам усилени-
те ни съвместни дейности 
с Технологичния универси-
тет в град Нинбо по про-
екта „Пътят на коприна-
та”, който е включен ве-
че от 10 години в Списъ-
ка на световното наслед-
ство на ЮНЕСКО. Как-
то знаем, Нинбо е най-го-
лямото и модерно прис-
танище в света и е част 
именно от Морския път на  
коприната. 

Ние имаме голям инте-
рес към този проект, защо-
то това означава изграж-
дането на супермодерна 
транспортна и логистична 
инфраструктура, което за 
България е изключително 
важно, да не кажа „съдбо-
носно”! За съжаление, по-
ради пандемията нещата 
се забавиха, но се надявам, 
че започват да се раздвиж-
ват и активизират. Интере-
сът е взаимен, при нас той 
никога не е намалявал. Та-
зи инициатива има изклю-
чително важно икономи-
ческо въздействие. Много 
се надявам да продължим 
плодотворните си взаимни 
действия и отношения, за-
щото хората и в България, 
и в Китай имат интерес и 
приятелско отношение ед-
ни към други. А това съ-
що е важно условие за раз-
витието на доброто ни съ-
трудничество.

Проф. Георги ЧоБАНоВ, 
д-р на икономическите 
науки и директор на 
Центъра по икономика 
и политика на Китай 
към Софийския 
университет „Св. 
Климент охридски“ 

бъдещо развитие. Но наис-
тина е много важно – как-
то подчерта и постоянни-
ят представител на Китай 
в ООН преди дни и чиито 
думи аз напълно подкре-
пям – „...съживяването и 
развитието на световната 
икономика трябва да бъде 
приоритет на цялата меж-
дународна общност”.

–  Какво е мнението ви 
за постиженията и напре-
дъка на Китай в областта 
на космическото развитие 
и изследвания в Космоса?

– На 5 юни Китай изпра-
ти отново още трима тайко-
навти на шестмесечна ми-
сия в Космоса на кораба 
„Шънджоу-14”. В екипажа 
е включена и първата же-
на тайконавт. В рамките на 
предстоящите шест месеца 
тайконавтите ще извършат 
различни научни и техноло-
гични дейности и експери-
менти в открития Космос. 
Всичко това е характерен 
пример за възможностите 
на Китай да заеме първото 
място сред трите „косми-
чески страни” към момен-
та. КНР не само успя да ги 
настигне, но вече започна 
да ги изпреварва! 

Китай продължава съв-
сем методично да изслед-
ва Космоса. Това е мно-
го положителна тенденция 
за развитието на космона-
втиката изобщо. А КНР се 
движи неумолимо напред и 
в областта на космонавти-
ката. Китай с пълно право 
има претенциите за лидер-
ската роля в развитието на 

космонавтиката.
–  икономическите от-

ношения между България 
и Китай в момента имат 
известен „застой” имен-
но поради пандемичната 
обстановка и мерките сре-
щу COVID-19. Кажете как-
во е вашето лично мнение 
и какви планове имате за 
бъдещото сътрудничество 
между България и Китай?

– Оптимист съм и смя-
там, че отново ще се вър-
нем пълноценно към пре-
дишното сътрудничество 
между нашите две стра-
ни. Ще можем да продъл-
жим да действаме актив-
но по мегаинициативата 
на китайския президент 
Си Дзинпин „Един пояс, 
един път”, което не е спи-
рало, но засега всичко се 
прави онлайн. 

Вече и Китайският кул-
турен център в София за-
почна да провежда „съби-
тия на живо”, след като две 
години действаше само он-
лайн, а това ще окаже не-
минуемо положителното си 
значение за популяризира-
нето у нас на постижени-
ята на Китай в областта 
на икономиката, науката 
и културата и ще даде но-
ви възможности за разви-
тие на бизнеса. 

Нашият Център и аз 
лично работим много ус-
пешно с ККЦ, и то в ед-
ни от най-важните насоки 
– в областта на науката и 
на икономиката. Имаме и 
много добри взаимни кон-
такти между Софийския 

на Китай трябва да бъдат 
по-целенасочени“.

Представителите на по-
литическия елит на Ва-
шингтон непрекъснато уве-
личават натиска върху Ки-
тай, което показва, че пред-
приетите по-рано мерки в 
тази посока са били неефек-
тивни, Вашингтон обаче е 
тръгнал в грешната посока. 
Администрацията на бив-
шия президент на САЩ До-
налд Тръмп започна търгов-
ска война с Китай, Байдън 
я продължи, но обикнове-
ните американци страдат 
от безпрецедентно висока 
инфлация.

Китай се надява да по-
добри връзките със САЩ, 
но в никакъв случай няма 
да се откаже от основни-
те си принципи и няма да 
допусне бъде манипулиран 
от Вашингтон, подчертава 
в заключение People‘s Daily 
Online.
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ксперти очак-
ват в Шанхай да 
има силно въз-
становяване на 
цялостния ико-
номически рас-

теж на Китай през трето-
то тримесечие.

Изданието Shanghai Se- 
curities News съобщи, че от 
средата на юли в района 
„Фънсиен“ ще започне из-
граждането на индустриа-
лен парк за ковид тестове, 
който ще включва пилот-
на зона за продукти, свър-
зани с тези тестове и ран-
ното диагностициране на 
инфекции.

Последните статистиче-
ски данни показват, че от 
средата на юни 179 ключо-
ви проекта в Шанхай са за-
почнали строителство, като 
общата инвестиция в тях е 
от над 370 милиарда юана 
(55,27 милиарда долара). Те 
обхващат градска инфра-
структура, научна и техно-
логична индустрия, социал-
ни проекти и градска без-
опасност.

Използването на елек-
тричество в града за голе-
ми обществени сгради се 
възстанови до обичайното 
си ниво и е с 65 процента 
повече от първата седмица 
на юни, според данни на 
Шанхайската общинска ко-
мисия за жилищно строи-
телство и развитие на град-
ските и селските райони.

През първата седмица 
на юли средните дневни то-
варни полети и товарният 
капацитет на международ-
ното летище „Пудун“ са се 
повишили и са се върнали 
към нормалното ниво, спо-
ред Шанхайската летищ-
на група (Shanghai Airport 
Group).

Икономическите инди-
катори показват, че кон-
курентоспособността на 
Шанхай не се е промени-
ла от ограниченията заради 
епидемията, казва Ху Ци-
му, главен научен сътруд-
ник в Института за ико-
номически изследвания на 
компанията „Синостийл“ 
(Sinosteel). Отвореността на 
икономическата структу-
ра на Шанхай, нивото на 
научноизследователска и 
развойна дейност от висок 
клас и привличането на та-
ланти остават значителни, 
добавя той.

От американската компа- 
ния за електромобили 
„Тесла“ обявиха, че въ-
преки тежките предиз-
викателства, породени от 

родажбите на 
дребно в Китай 
отбелязаха по-
ложителен рас-
теж след после-
дователен дву-

месечен спад и от Нацио-
налното статистическо бю-
ро прогнозират, че възхо-
дяща тенденция ще про-
дължи през втората поло-
вина на годината.

Продажбите на дреб-
но в Китай са нарасна-
ли с 3,1% на годишна ба-
за през юни, след спад от 
6,7% през май и от 11,1% 
през април.

За сравнение, общите 
продажби на дребно на 
потребителски стоки въз-
лизат на 21 трилиона юа-
на (3,11 трилиона долара) 
през първата половина на 
тази година, което е спад 
от 0,7% на годишна база. 
Същевременно разходи-
те за търговия на дреб-
но през второто тримесе-
чие са намалели с 4,6% за  
година.

Въпреки че продажби-
те на дребно през първата 
половина на тази година 
спаднаха с 0,7%, продаж-
бите на пазара постепенно 

свързаните с епидемията 
ограничения, месечните ре-
зултати от продажбите на 
нейната фабрика в Шан-
хай, са надхвърлили нива-
та отпреди затварянето й, 
което още веднъж демон-
стрира силната устойчивост 
на китайската икономика. 
Вътрешните доставки на 
„Тесла“ са достигнали ре-
кордните 77 938 автомоби-
ла през юни, което е ръст 
от 177 процента на годиш-
на база. 

През първата половина 
на 2022 г. фабриката на „Те-
сла“ в Шанхай е произвела 
общо близо 300 000 авто-
мобила, което представля-
ва повече от 60 процента от 
годишния обем на достав-
ките през 2021 г., от кои-
то близо 100 000 са за чуж-
бина.

Над 260 от 500-те най-го-
леми компании в света са 
се регистрирали за 5-ото 
международно изложение 
за внос в Китай, което ще 
се проведе в Шанхай от 5 
до 10 ноември.

В средата на юни в Шан-
хай отвориха 30 регионални 
централи, както и 10 центъ-
ра за научноизследовател-
ска и развойна дейност на 
компании с чуждестранни 
инвестиции.

Публикуваните до мо-
мента макро- и микродан-
ни за юни показват силна 
устойчивост на икономи-
ката на Шанхай, като ня-
кои сектори се възстановя-
ват по-бързо от очаквано-
то, според Чън Дзя от Ки-
тайския народен универси-
тет. Според него с отваря-
нето наскоро на културната 
и туристическа индустрия, 
кетъринг сектора, както и 
кината, очакванията са за 
силно възстановяване на 

околните райони. Иконо-
мическото възстановяване 
на града ще ускори възста-
новяването на целия Изто-
чен Китай и страната, каз-
ва Ху Циму.

Средният дневен обем 
услуги в сектора на кури-
ерските доставки в Ки-
тай се възстанови до по-
вече от 300 милиона през 
юни, надхвърляйки ниво-
то от същия период на ми-
налата година. Този ръст 
отразява възстановяване-
то на търсенето на крайни-
те пазари, докато притокът 
на чужд капитал показа, 
че инвеститорите залагат 
на Китай, тъй като сериоз- 
ността на епидемията на-
малява. „Всички тези инди-
катори сочат възможност-
та от силно икономическо 
възстановяване на Китай 
през третото тримесечие“, 
смята Ху Циму.

Ако няма голямо пов-
торно огнище на COVID-19, 
растежът на БВП на Китай 
се очаква да се възстано-
ви по-бързо от очакваното 
през втората половина на 
годината, смята и Чън Дзя.

Шанхай ускорява икономическото си 
възстановяване след локдауна

Продажбите на дребно в Китай 
с положителен растеж след 
двумесечен спад

продажбите през първата 
седмица на юли са се уве-
личили с близо 180 процен-
та спрямо тези през юни, 

Като основен иконо-
мически център на стра-
ната, Шанхай играе огро-
мна роля в развитието на 

Шанхай върви към икономическо възстановяване, 
след като редица показатели, включително 
строителство на инфраструктурни обекти, 
чуждестранни инвестиции и потребление на 
електроенергия, показват рязко покачване през 
последния един месец, след като от 1 юни градът 
премахна строгите противоепидемични ограничения.

потребителските разходи.
Секторът на услугите, 

слабото звено във възобно- 
вяването на производство-
то, отбеляза бързо възста-
новяване. Например пове-
че от 60 магазина от ве-
ригата за чай Naixue Tea 
възобновиха работа, като 

съобщи Shanghai Securities 
News.

Повече от 47 процента 
от кината в Шанхай бяха 
отворени отново в петък с 
приходи от 2,62 милиона 
юана, според платформата 
за проследяване на филмо-
ви данни Dengta.

се покачват, водени от по-
литиките за стимулира-
не, прилагани от май. Тем-
път на растеж на продаж-
бите на дребно за близо 
90 процента от стоките 
през юни се е възстано-
вил спрямо предходния 
месец, като при козмети-
ката той е 8,1%, а при ко-
муникационното оборуд-
ване с 6,6%.

Наскоро правителство-
то обяви серия от мерки 
за стимулиране съживява-
нето на автомобилния па-
зар и стимулиране на по-
треблението, включително 

намаляване наполовина 
на данъка върху покупката 
на автомобили под 300 000 
юана и с 2-литрови или 
по-малки двигатели, кое-
то е в сила от 1 юни до 
края на годината.

За да стимулират по-
треблението, много градо- 
ве пуснаха ваучери за по-
требление. Десетте голе-
ми потребителски центъ-
ра на Китай, като Шан-
хай, Пекин и Гуанджоу, са 
издали ваучери за потреб-
ление на стойност близо 
7 милиарда юана от ап-
рил досега.
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Китайците пренасят в изкуството си 
частица от душата, фантазията и таланта 
си. Разбирането на китайското театрално 
изкуство допринася за правилното и по-пълно 
разбиране на специфичните особености на 
историята, идеологията и психологията на 
хората, създали това изкуство. 

екинската опе-
ра е продукт на 
традиционната 
култура. Тя ула-
вя миналото на 
страната, съвре-

менната реалност, вярвани-
ята и фантазиите на хората 
с голяма пълнота и богат-
ство на цветовете. Търго-
вци и лекари, съдии и вое-
началници, певци и благо-
родни дами, бунтовници и 
разбойници, лами и будист-
ки монаси – такъв е пъс-
тър и шумен свят от об-
рази на пекинската опера, 
уловени в техните същест-
вени черти и прояви, с при-
същите им възгледи и отно-
шение към околната среда. 

Спектаклите на пекинската 
опера се характеризират с 
чувство за стабилност, ця-
лост, рационалност на из-
образения в тях световен 
ред. В този театрален свят 
доброто и злото, радостта 
и страданието обичайното 
и свръхестественото съжи-
телстват, взаимно се допъл-
ват или временно отблъск-
ват, но почти никога не се 
унищожават или отричат. 
Сменят се царства и ди-
настии, периоди на войни 
и спокойствие, но световни-
ят ред остава непроменен.

Пекинската опера със 
сложния си набор от иде-
ологически и естетически 
свойства и концепции е 

Пекинската опера и нейните 
сложни идеологически и 
естетически концепции

невъзможно да се сравня-
ва с който и да е от ета-
пите на развитие на добре 
изучената европейска кул-
тура. Творческият гений 

на хората, създали изку-
ството на пекинската опе-
ра, намери своето прояв-
ление в усъвършенства-
нето на художествените 

средства, наследени от ми-
налото. Тук в една или дру-
га степен се използват ху-
дожествени преживявания, 
форми и техники, които са 

П
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Пекинската опера често 
е трудна за разбиране не 
само от чужденците, кои-
то добре владеят китайски, 
а и от китайските младе-
жи. Въпреки това тя е ед-
но от най-почитаните тра-
диционни изкуства в По-
днебесната. Затова, за да 
добием по-добра предста-
ва, нека развенчаем някол-
ко погрешни схващания за 
това изкуство.

Пекинската опера е 
най-старата форма на 

китайска опера
Пекинската опера (京剧)  

има сравнително кратка 
история от 200 години и е 
един от повече от 360 ре-
гионални вида китайска 
опера. В сравнение с нея 
известната опера куън  
(昆剧) например се зараж-
да преди цели 600 години 
в град Куъншан, провин-
ция Дзянсу.

Всички зрители лесно 
следват репликите

Повечето постанов-
ки на пекинската опера 
се разиграват в Северен 
Китай. Само че дори за 
ушите на северняците, до-
ри пекинчаните, реплики-
те звучат трудни за разби-
ране и нямат нищо общо 
с ежедневната реч. Езикът 
в репликите на пекинска-
та опера е смесица от ди-
алекти, включително та-
кива от провинциите  
Хубей, Анхуей, Хънан и 
град Пекин.
Пекинската опера е само 

вокално изкуство
В пекинската опера  са 

включени множество фор- 

ми на сценично изкуство 
като пеене, актьорска иг-
ра, танци и акробатика. В 
световен мащаб „мюзикъ-
лът“, като театрална поста-
новка, се развива от лека-
та опера в началото на 20-
и век (първата му употре-
ба като термин е записа-
на през 1823 г.), така че 
в известен смисъл можем 
да кажем, че пекинската 
опера е древна форма на 
мюзикъл. 

Публиката на пекин-
ската опера очаква да ви-
ди комбинация от пеене, 
остроумен диалог, костю-
ми с калейдоскопични 
шарки, преувеличен грим, 
минималистично сценич-
но изкуство и да, поняко-
га дори танци, акробати-
ка и бойни изкуства.

Всички герои в 
пекинската опера са с 

изрисувани лица
Ролите Шън и Дан имат 

грим, но лицата им не са 
изрисувани. Ролите, които 
стават символ на пекин-
ската опера, са основно ро-
лите Дзин, при тях лицата 
са изрисувани. Ролята на 
мъж шут – Чоу, има бяла 
лепенка през центъра на 
лицето и рисунките не са 
толкова подробни.

Пекинската опера из-
ползва три основни цвята 
боя. Черният символизи-
ра откровеност и безпри-
страстност, червеният – 
преданост, смелост, поч-
теност; белият цвят сим-
волизира лукавост и ко-
варство. 

Артистите, които рису-
ват лицата на актьорите, с 

5 погрешни 
схващания за 
пекинската опера

характерни за такива разно-
родни явления на литерату-
рата и изкуството като кла-
сическа поезия, прозопое-
тична приказка, театрални 
фарсове, песенни и танцо-
ви представления.

Театрална естетика на 
пекинската опера се съдър-
жа във великолепието на 
сценичния костюм, специа-
лен маниер на сценичната 
реч, основан на модулация- 
та на думи и фрази, про-
низващите звуци на пеене-
то на фалцет, силния звук 
на оркестъра, орнамента 
и интензивността на цве-
та на актьорския грим на-
горе, символиката на рек-
визита и сценичния жест.

Актьорът от пекинската 
опера трябва да знае основи-
те на националната актьор-
ска игра - това са „четирите 
умения“ (пеене, рецитация, 
прераждане и пантомима) 
и „четирите техники“ (игра 
с ръце, игра с очите, игра с 
тялото и стъпки). 

времето добавили и други 
цветове, които също носят 
своето значение:

Синьо – непреклонна и 
безстрашна природа,

Лилаво – мъдрост и 
чувство за справедливост,

Жълто – жестокост и 
свирепост,

Зелено – кавалер, ри-
цар по природа,

Златно и сребърно – 
свръхестествени сили.

Повечето женски роли  
се играят от мъже

От времето на династия 
Юен (1279 – 1368), когато 
сценичните драми стават 
известни, до династия Цин 
(1644 – 1911) всички роли, 
без изключение, са изигра-
вани от мъже. Жените в 
имперския двор излизат 
на сцената много по-къс-
но. Затова женските роли 

са изигравани от мъже.
След цинската динас-

тия сцената постепенно се 
отваря за жените артисти, 
въпреки че в продължение 
на много години мъжете 
и жените изпълнители са 
строго разделени и не мо-
гат да се появяват на една 
и съща сцена. Това води до 
развитието на изцяло жен-
ски състави, в които жени-
те играят и мъжките роли. 

основните типажи в пекинската опера са Шън – водеща женска роял, и Дан – главна 
мъжка роля. Дзин е поддържаща роля в различни варианти и с изрисувано лице. Чоу – 

шутът, има вторична роля и се отлечава по бялата лепенка в средата на лицето
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Проф. дн инж. 
Мартин БАНоВ, 
председател 
на Българската 
селскостопанска 
академия 

прИятелИ

Има широко поле за сътрудничество 
между България и Китай в 
цифровизацията на селското стопанство

П
– уважаеми проф. Банов, 

като председател на селско-
стопанската академия, моля 
да ни разкажете за досегаш-
ното сътрудничество между 
академията и колегите ви 
от КНр – основните насоки 
на тези контакти, подписани 
документи и споразумения 
между двете страни?

– Традиционно, сътрудни-
чеството и контактите меж-
ду Селскостопанската акаде-
мия и китайските академии 
и организации се осъществя-
ва в няколко научни области:

• проучване на генетич-
ните ресурси, селекция и ре-
продукция на растения и жи-
вотни;

• агротехнологии за кон-
венциално и биопроизвод-
ство;

• рекултивация на нару-
шени и увредени земи;

• градско озеленяване;
• производство на лечебни 

и терапевтични храни;
• хранителни технологии;
• фуражопроизводство;
• геномни, протеомни и 

метаболомни технологии за 
селекция на високоадаптив-
ни и продуктивни сортове от 
икономически важни култу-
ри и видове растения;

• туризъм и управление 
на селските райони.

Това са сферите от вза-
имен интерес, в които ние 
ще продължим да си съ-
трудничим, но предвижда-
ме да активизираме взаимо-
действието си в цифровиза-
цията на селското стопанство 
и по-специално в използва-
нето на дигитални методи 
за диагностика и прогноза 
в растениевъдството, цифро-
вото управление на земедел-
ски стопанства, както и раз-
работването и прилагането 
на нови технологии в расте-
ниевъдството и животновъд-
ството. Важен акцент поста-
вяме и върху технологичното 
обезпечаване на научните из-
следвания и производствата 
с научно-приложно значение, 

включително и демонстра-
ционни дейности. Екологич-
ните аспекти и климатична-
та неутралност на селскосто-
панското производство също 
са теми с потенциал за бъ-
дещо взаимодействие, които 
могат да бъдат развити как-
то чрез финансовата подкре-
па на Фонд „Научни изслед-
вания“ към Министерство-
то на образованието и нау-
ката на Република България 
(Програмата за двустранно 
сътрудничество България – 
Китай), така и по линия на 
програма „Еразъм+“.

Нашата Селскостопанска 
академия (ССА) има вече ус-
тановени контакти и дейст-
ващи споразумения за науч-
но-техническо сътрудничест-
во с няколко китайски ака-
демични институции, сред 
които:

• Китайската академия  
на селскостопанските нау-
ки (Chinese Academy of Agri- 
cultural Sciences, P.R. China),

• Академията на селско-
стопанските науки на про-
винция Хейлундзян, град 
Харбин (The Heilongjiang 
Academy of Agricultural 
Sciences),

• Академията за селско- 

опит с китайските ви коле-
ги в областта на научната 
дейност?

– В резултат на ползотвор-
ното сътрудничество между 
Института по аграрна ико-
номика към Селскостопан-
ска академия на България 
и Шанхайския университет 
„Дзяо Тун” през 2019 г. е съз-
даден Съвместен българо-ки-
тайски изследователски цен-
тър за аграрно и селско раз-
витие.

Що се отнася до обмена 
на делегации и опит, мога да 
дам няколко конкретни при-
мера както за наши посеще-
ния и участия в съвместни 
форуми и инициативи, така 
и на китайски колеги у нас. 
Като по-важни бих подчер-
тал няколко наши посещения 
в Китай през 2018 г., които са 
пряко свързани с мегаиници-
ативата на китайския пред-
седател Си Дзинпин „Един  
пояс, един път”:

• 15 – 21 юли 2018 г., град 
Баошан, провинция Юннан 
- участие на учени от ССА 
(ИЦ – Кнежа и ДЗИ – Ген. 
Тошево) в Симпозиум на 
тема „Повишаване на ино-
вациите на модерния ин-
ститут за насърчаване на 

страни е прекъснат в при-
съствен формат, но благода-
рение на цифровите техноло-
гии проведохме редица вир-
туални инициативи. Имен-
но това подчертах и в нача-
лото на разговора ни - това 
e огромна възможност, коя-
то все още не е достатъчно 
използвана за задълбочава-
не на научно-технологичния 
обмен на знания и иновации 
между двете страни.

– Как оценявате взаимо-
действието и какъв е при-
носът на сса в рамките на 
механизма за сътрудничест-
во между Китай и Цие – 
участия на представители 
на академията в различни 
форуми и събития, както и 
резултатите и перспективи-
те на това сътрудничество?

– Петнадесет са съвмест-
ните проекти, реализирани в 
периода 2016 – 2022 г. заедно 
с китайски институти и ком-
пании, в рамките на които 
са осъществени и образова-
телни дейности.

Предстои провеждане-
то на Международна науч-
но-практическа конференция 
„10 години сътрудничество 
между Китай и ЦИЕ, обмен 
и свързаност между страни-
те“ в Софийския универси-
тет „Св. Климент Охридски”, 
на 4 и 5 ноември 2022 г. Кон-
ференцията е организирана 
от Центъра за насърчаване 
на сътрудничеството в об-
ластта на селското стопан-
ство между Китай и страни-
те от Централна и Източна 
Европа (ЦНСССКЦИЕ), съв-
местно със Софийски уни-
верситет „Св. Климент Ох-
ридски”, Селскостопанската 
академия, Българската ака-
демия на науките и Дипло-
матическия институт към 
министъра на външните ра-
боти на Република Бълга-
рия. Селскостопанска ака-
демия ще бъде представена 
от водещи учени в областта 
на икономическите и аграр-
ните науки. 

Конференцията се коор-
динира от Центъра за на-
сърчаване на сътрудничест-
вото в областта на селското 
стопанство между Китай и 
ЦИЕ. В Организационния 
комитет на форума Селско-
стопанската академия е пред-
ставена от главния научен се-
кретар проф. д-р Елена Тодо-
ровска, която е и зам.-пред-
седател на Организационния 
комитет.

Убеден съм, че тази кон-
ференция ще допринесе за 
активизиране и разширява-
не на връзките с академич-
ните институции в Китай и 
ще допринесе за създаване-
то на съвместни екипи с до-
бра експертиза в разработ-
ването на иновативни про-
дукти за постигане на устой-
чиво земеделие в България 
и Китай.

стопански и животновъд-
ни науки на автономния 
район Вътрешна Монголия 
(Inner Mongolia Academy of 
Agricultural and Stockbreeding 
Sciences of P.R. China),

• Академията за селско-
стопански науки на Юннан  
(Yunnan Academy of Agricul. 
tural Sciences),

• Шанхайският универ-
ситет „Дзяо Тун” (Shanghai 
Jiao Tong University) и

• Академията за сел-
скостопански науки на 
Дзянси (Jiangxi Academy of 
Agricultural Sciences), град 
Нанчан (Nanchang), провин-
ция Дзянси.

– може ли да ни дадете 
някои конкретни примери 
за сътрудничеството и об-
мена на делегации, на „до-
бри практики” и обмяна на 

модернизацията в селското 
стопанство в Южна и Юго-
източна Азия” за страни-
те, включени в китайска-
та инициатива „Един пояс, 
един път“.

• 15 – 25 септември 2018 
година – посещение в Сел-
скостопанската академия и 
Центъра за научно-техниче-
ско сътрудничество към нея 
в Харбин, провинция Хъй-
лундзян, на група учени от 
Института по царевицата в 
Кнежа, за обмен в областта 
на селскостопанската наука 
и техника.

• 15 – 16 октомври 2018 
г. Институтът по зеленчу-
кови култури и цветя към 
Китайската академия на 
селскостопанските науки в 
Пекин бе посетен от научни 
дейци от Пловдив, заедно с 

колегите им от българския 
Институт „Н. Пушкаров“, 
като целта на срещите и раз-
говорите ни беше обменът 
в зеленчукопроизводството 
и земеделските технологии 
в аграрните науки. Българ-
ските представители участ-
ваха и в симпозиума „По-
ясът и пътят в индустрия-
та, науката и технологиите 
при производството на зе-
ленчуци“, като представи-
хме специален доклад на те-
ма „Почвознанието – осно-
ва за устойчиво земеделие. 
Български опит“.

През следващата 2019 г.  
също имахме няколко визи-
ти по покана на китайски-
те ни колеги: В периода 9 – 
18 юли 2019 г. представители 
на Селскостопанската акаде-
мия, Министерството на зе-
меделието и храните и ад-
министрацията на Софий-
ска област посетиха провин-
ция Дзянси, за да се запозна-
ят с дейността на Академия-
та за селскостопански науки 
на Дзянси и възможностите 
за взаимно сътрудничество.

Поради пандемичната 
обстановка от COVID-19 
през 2020 и 2021 г. обменът 
на делегации между двете 

роф. дн инж. мартин Банов представи в ин-
тервю за КмГ някои от възможностите и 
перспективите за взаимодействие в сфера-
та на научно-техническото сътрудничество 
между селскостопанската академия, Бълга-
рия и китайски партньори, както и дава ня-

кои идеи за задълбочаване на обмена на таланти в об-
ластта на науката между България и Китай.

Тържествена церемония в Аулата на Аграрния университет по случай старта на съвместна 
българо-китайска работилница за таланти LuBan Workshop, 15. 10. 2021 г.
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оБщество

Китай подкрепя внедряването на модерни технологии 
и умения в Африка, за да помогне за ускоряване на 
развитието на дигиталната икономика в страните на 
континента.
Бързото развитие на електронната търговия в Африка 
доведе до появата на множество платформи за онлайн 
пазаруване.

С

В

ред тях има ед-
на, основана от 
китайски пред-
приемачи, чий-
то пазарен дял 
е повече от 50 

процента в Източна Афри-
ка, покрива население от 
близо 300 милиона, а ак-
тивните потребители в нея 
са 10 милиона. Тази плат-
форма позволи „пазарски-
те колички“ на жителите 
на Африка да се пълнят със 
стоки от цял свят.

„В момента, около 80 
процента от продукти-
те, които предлагаме през 
платформата, не са достъп-
ни във физически магази-
ни, така че използването й 
може значително да подо-
бри качеството на живот 
на африканците“, казва Лу 
Сяоюн, маркетинг мени-
джър на платформата.

средата на лято-
то, когато в Каш-
гар, Синдзян-уй-
гурския автоно-
мен регион, се 
провежда изло-

жение за череши, дърве-
тата в градините на село 
Шамалебаг в окръг Шачъ 
са отрупани с плод. Тук се 
отглеждат различни сорто-
ве – „Черна перла“, които 
приличат на дълбоки тъм-
ни очи; едрите „Жуейдъ“, 
наподобяващи червени фе-
нери; „Цайю“, които са ка-
то ахат…

Тази година в  
изложението участват 
около 40 стопанства 

за отглеждане и фирми за 
търговия с череши. Цуей 
Юдзюн, ръководител на 
местна земеделска коопе-
рация, е доволен от рекол-
тата: „Имаме повече от 13 
хектара череши на открито 
и 128 оранжерии. Отглежда-
ме общо 16 сорта череши и 
производството за тази го-
дина е 10 тона“.

„Черешите от Шачъ са 
много сладки“, оценява ви-
дяното на изложението Ин 
Дзичао, търговец на едро на 
плодове от Гуандун.

 Гун Пън от Института 
по градински култури към 
Синдзянската селскостопан-
ска академия обяснява, че 
окръг Шачъ разполага с 

Китай помага на Африка да ускори 
развитието на дигиталната икономика

Черешите – сладкото червено изкушение 
на Кашгар, привличат много туристи

талната сфера. Китай, ка-
то световен лидер в потреб-
лението по интернет, пре-
доставя опит и техническа 
подкрепа за развитието на 
дигиталната икономика в 
Африка от 2018 г.

Проектите в областта на 
електронната търговия, ди-
гиталната инфраструктура 
и мобилните разплащания 

помагат значително на аф-
риканските страни да пре-
одоляват изоставането си и 
се възползват от възмож-
ностите на глобалната ци-
фрова икономика“, казва 
Жан-Ноел Бека Бе Нгуема, 
преподавател по менидж-
мънт в Международен уни-
верситет на Рабат (Тунис).

През 2019 г. броят на по- 

требителите на платформи 
за електронна търговия в 
Африка се е увеличил на 
233 милиона, а до 2024 г. 
се очаква да нарасне до 478 
милиона. В същото време 
пандемията от COVID-19 
ускори промените в нави-
ците за пазаруване на мно-
го хора и те все по-често 
го правят онлайн.

През последните 8 годи-
ни тази платформа за елек-
тронна търговия е осигури-
ла работа на много млади 
африканци, стимулирайки 
същевременно повече от 10 
000 работни места по ця-
лата верига. Тя обаче е са-
мо една малка част от съ-
трудничеството в електрон-
ната търговия между Ки-
тай и Африка.

С непрекъснатия напре-
дък на висококачественото 
съвместно изграждане на 
„Един пояс, един път“, Ки-
тай предоставя повече опит 
и технологии в Африка, за 
да ускори развитие на ди-
гиталната икономика там.

„През последните годи-
ни, с развитието на иници-
ативата „Един пояс, един 
път“, Китай и Африка про-
веждат активно икономиче-
ско сътрудничество в диги- 

добри климатични и гео-
графски условия за отглеж-
дане на череши.

От 2003 г., когато тук за-
почват да се садят черешови 
дървета, до момента, засаде-
ните площи са 3200 хектара. 

Особено добра е рекол-
тата в село Мися, където 
най-високият добив дости-
га по 800 кг на 1 му (1 хек-
тар е равен на 15 му), а пе-
чалбата е между 24 и 40 хи-
ляди юана.

През 2010 г. в село Ша-
малебаг бе създадена ко-
операция на производите-
ли на череши, в която към 
днешна дата участват 58 

семейства с градини на об-
ща площ 1200 му. В нача-
лото в кооперацията е има-
ло само 8 домакинства със  
7 му черешови градини. 

Всяка година от начало-
то на месец май председате-
лят на кооперацията Турхун 
Ахмат започва да се свързва 
с търговци. „За тази година 
вече са продадени 400 тона 
череши, като печалбата от 
1 му достига до 20 хиляди 
юана“, казва той.

Черешовите градини 
на Шамалебаг привличат 
и много туристи. „За ми-
налата година дойдоха по-
вече от 700 хиляди души, 

а тази година очакваме да 
надхвърлят 900 хиляди“, до-
бавя Ахмат.

Интересът от страна 
на туристи е накарал 

местните земеделци да 
разширят дейностите си, 

като някои са отворили рес-
торанти, семейни хотели, 
места за развлечения. Към 
момента в Шамалебаг има 
13 семейни хотела и 26 за-
ведения за хранене.

Собственикът на ресто-
рант с жива музика Нор-
тин Мемади, казва, че от 
май до август е най-силният 
сезон за местния туризъм, 

добавяйки, че всеки ден при 
него се хранят 200 до 300 
гости, а оборотът, който 
прави, е над 10 хиляди юа-
на. През почивните и праз-
нични дни е трудно да се 
резервира маса.

В момента производ-
ството на череши в окръг 
Шачъ, чийто център е Ша-
малебаг, вече покрива 33 
села. Зорге Тохети, местен 
земеделец, казва: „Отглеж-
даме 2,2 хектара череши и 
годишните ни доходи над-
вишават 200 хиляди юана“.

В Шачъ вече има  
и цялостна  

индустриална верига, 
включваща отглеждане, 
бране, обработка, съхра-
няване и транспортиране 
на череши, както и съпът-
стващ туризъм, благодаре-
ние на което са осигурени 
30 хиляди работни места от 
които се издържат 22 хиля-
ди семейства. 

В момента в Кашгар че-
решовите насаждения са ве-
че над 4,5 хиляди хектара 
с годишно производство 16 
хиляди тона. Месната стра-
тегия за развитие на секто-
ра предвижда серия от мер-
ки, свързани с логистиката 
и обработката на плодовете 
и има амбицията да превър-
не Кашгар в най-големия в 
страната район за отглеж-
дане на череши.
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здраве

Не пийте ледена вода през лятото

Изкуственият 
интелект срещу 
глаукомата

Китайско изкуствено 
сърце бе одобрено

Лекарство срещу COVID-19  
с неутрализиращи антитела 

рез лятото, без значение 
къде се намираме и как-
во правим, винаги пием 
по нещо, защото зара-
ди високите температу-
ри организмът се нуждае 

от повече течности. Оказва се оба-
че, че много от напитките, с кои-
то си мислим, че утоляваме жаж-
дата, са опасни за здравето.

Вода от хладилника
През лятото много хора имат 

навика да пият студена вода или 
други напитки от хладилника, за 
да се почувстват по-добре през лет-
ните горещини. Макар и това вре-
менно да създава усещане за прох-
лада, всъщност ефектът е обратен. 
Веднага след изпиването на студе-
ната напитка температурата на тя-
лото се понижава, а порите се сви-
ват. Така горещината от тялото ня-
ма как да излезе навън и се увели-
чава опасността от топлинен удар. 
Освен това студената вода е вред-
на за зъбите и може да предизви-
ка кървене в устата, както и сто-
машни спазми и диария.

Подсладени и газирани напитки
Разнообразието от подсладени 

и газирани напитки на пазара е 

итайски изсле-
дователи от уни-
верситета „Сун 
Ятсен“ в Гуан-
джоу са използ-
вали модели на 

изкуствен интелект, за да 
предскажат риска от поя-
вата и прогресията на гла-
укома. Резултатите от про-
учването са публикувани в 
научното списание Journal 
of Clinical Investigation.

Благодарение на изслед-
ването си, учените се надя-
ват да разработят клинич-
но приложима система за 
прогнозиране и стратифи-
циране на риска от поява-
та и прогресията на глау-
комата въз основа на цвет-
ни снимки. Прогнозата за 
честотата се отнася до оцен-
ката на риска от глауком-
на оптична невропатия от 
три до пет години по-късно. 

Докато прогнозата за про-
гресия е оценка на риска от 
влошаване на зрителното 
поле сред пациенти с глау-
кома също през следващи-
те три до пет години.

Моделите на изкуствен 
интелект са разработени въз 
основа на цветни снимки 
на фундуса на повече от 
9000 пациенти. Прогнозни-
те данни идват от групата 
за скрининг на общността, 
като по този начин отразя-
ват по-добре разпростране-
нието на болестта глаукома 
в популацията и повишават 
надеждността на модела на 
изкуствения интелект.

Самото проучване де-
монстрира осъществимост-
та на алгоритми за дълбо-
ко обучение при ранното 
откриване и прогнозиране 
на прогресията на глауко-
ма, се отбелязва в статията.

ържавното уп- 
равление на 
медицинските  
продукти на Ки- 
тай одобри за 
пускане на па-

зара местно разработено 
изкуствено сърце за па-
циентите с тежка сърдеч-
на недостатъчност. То е 
дело на международната 
болница за сърдечносъдо-
ви заболявания TEDA в 
град Тиендзин и Китайска-
та академия за ракетни  
технологии.

Според доклад за сър-
дечносъдовите заболява-
ния в Китай през 2021 г., 
представен в края на юни, 
около 8,9 милиона души в 

страната страдат от сърдеч-
на недостатъчност.

От септември 2020 г. до 
август 2021 г. Управлението 
е добавило 68 медицински 

устройства в своя „инова-
тивен канал за оценка на 
медицинските устройства“, 
58 от които разработени  
в Китай.

азработеното от  
Китай ново ле-
карство за лече-
нието на корона 
вирус COVID-19, 
което предста-

влява комбинация от не-
утрализиращи антитела, 
вече е на пазара. Според 
експертите то е ефектив-
но срещу силно заразни-
те подварианти BA.4 и 
BA.5. Терапията е раз-
работена съвместно от 
университета „Цинхуа“, 
Трета народна болница 

в Шънджън и компания-
та Brii Biosciences. Това е 
първата одобрена от Ки-
тай нова комбинация от 
терапевтични антитела, 
неутрализиращи коро-
навируса, с независими 
права върху интелекту-
алната собственост.

Цената на лекарство-
то е под 10 хиляди юана  
(1491 щатски долара), 
обяснява Ло Юнцин, гла-
вен изпълнителен дирек-
тор на TSB Therapeutics, 
съвместната компания, 

създадена от тримата раз-
работчици.

Продуктът е одобрен 
за пускане на пазара през 
декември 2021 г. за ле-
чението на възрастни и 
младежи между 12 и 17 
години с тегло над 40 кг. 
Ло Юнцин казва, че те-
рапията е ефективна сре-
щу подвариантите BA.4 и 
BA.5 и може да намали 
до 80% риска от хоспита-
лизация или смърт на за-
разените с COVID-19 па-
циенти.

П

К

Д

Р

огромно. Всички те съдържат за-
хар и това е причината да са лю-
бими на мнозина. Но попадайки в 
тялото, тези захари нарушават во-
дния баланс и предизвикват още 
по-силна жажда. Освен това мо-
гат да се превърнат в причина за 

натрупването на мазнини и увели-
чаването на теглото. Подсладени-
те и газирани напитки съдържат и 
немалко подобрители и оцветите-
ли, които също са вредни за здра-
вето. Следователно, през лятото то-
ва е най-нездравословният начин 

за утоляване на жаждата. Затова е 
по-добре да ги замените с фрешо-
ве и смутита.

Изстинал чай
Твърди се, че през лятото е най-

добре да се пие зелен чай, защо-
то той има свойството да разхлаж-
да организма, да утолява жажда-
та, да насърчава секрецията на теч-
ностите, да неутрализира отровите 
и да повдига настроението. Но за 
някои топлите напитки през горе-
щия сезон са просто кошмар. За-
това предпочитат да запарят чая, 
да го оставят настрана, да го изча-
кат да изстине и да го изпият, кога-
то почувстват жажда, защото така 
им се струва по-ароматен.

По принцип чаят е полезен за 
здравето, но когато изстине, в не-
го се утаяват вещества, които уве-
личават риска от образуването на 
камъни. Освен това витамините и 
другите полезни елементи в него 
отдавна вече ги няма. Изстинали-
ят чай е по-тъмен на цвят, защото 
полифенолите, които се образуват 
като резултат от окисляването, са 
много повече. Пиенето на такъв 
чай не утолява жаждата, а напро-
тив, усилва я и създава рискове за 
здравето.
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Тази година се навършват 50 години от установяването на 
дипломатически отношения между Китай и Германия. Задълбоченото 
развитие на китайско-германските отношения през изминалите 
години би било невъзможно без непрекъснатите усилия на приятелски 
настроените хора от двете страни. Курт Карст е един от тях. Той 
е бивш председател на Федерацията на асоциациите за приятелство 
между Китай и Германия, а в момента е председател на Асоциацията за 
германско-китайско приятелство Майнц-Висбаден.

съвремИе

К
урт Карст, кой-
то е вече на 
76-години, е го-
лям фен на ки-
тайската култу-
ра. Тя го очаро-

ва с хилядолетната си исто-
рия. Първите неща, които 
му идват наум, когато ста-
ва дума за нея, са книго-
печатането, изрязаните от 
хартия фигури и театърът 
на сенките, които са вклю-
чени в Списъка на светов-
ното нематериално култур-
но наследство. Очароват го 
и стенописите в пещерите 
Могао в Дунхуан.

„Когато става дума за 
Китай, не мога да не спо-
мена Дунхуан. Това е едно 
удивително място, където 
можете да видите следи от 
различни култури и да се 
върнете хилядолетия назад 
в историята. Дунхуан е едно 
от местата в Китай, които 
трябва да се посетят. Спо-
ред мен то отразява Древен 
Китай, също като град Си-
ан с известните му терако-
тени войни,“ споделя Карст 
пред репортер на КМГ.

Асоциацията за герман-
ско-китайско приятелство 
Майнц-Висбаден е основа-
на през 1978 г., а Карст е 
председател на борда на ди-
ректорите. През 1986 г. той 
участва в създаването на 
фондация Villa musica в гер-
манската провинция Рейн-
ланд-Пфалц, която е влия-
телна институция в сфера-
та на музикалното образо-
вание в Германия.

През април 1993 г. бла-
годарение на неговите уси-
лия китайски музиканти 
имат три концерта в Гер-
мания, които са посрещна-
ти с голям ентусиазъм от 
германската публика. Тога-
ва Карст осъзнава, че кул-
турният обмен трябва да е 
взаимен. С негово съдей-
ствие е създаден механизъм 
за обмен между китайски 
и германски млади музи-
канти, в рамките на който 
всяка година се организи-
рат концерти в двете стра-
ни. Карст казва, че приятел-
ството и разбирателството 
в арт средите се задълбоча-
ват благодарение на взаим-
ните посещения.

Той си спомня за обме-
на между китаристи. „През 
2016 г. поканихме китайски 

Курт Карст –  
един германец, посветил 
живота си на културния 
обмен с Китай

китаристи в Германия, а 
през 2017 г. германски сви-
риха в Пекин. Не мога да 
забравя и концерта на му-
зикантите от китайския ав-
тономен район Вътрешна 
Монголия в Германия. То-
гава той бе в центъра на му-
зикалните събития.“

Федерацията на асоциа-
циите за приятелство меж-
ду Китай и Германия е от-
крита официално през де-
кември 2016 г. Неин предсе-
дател тогава е Кърт Карст. 
Той работи усилено за за-
силване ролята на близо 30 
организации за приятел-
ство в големите герман-
ски градове, разширяване-
то на връзките между две-
те държави в различни об-
ласти, особено културата, 
икономиката, науката, тех-
нологиите и спорта.

През 2018 г. по случай 
200-годишнината от рож-
дението на Карл Маркс 
Германия и Китай прове-
доха поредица от съвмест-
ни изложби за китайската 
култура в родния му град 
Трир. Събитието привлече 
широко внимание от две-
те страни.

Карст разказва, че тога-
ва използвали Историче-
ския музей като китайски 
културен център за пред-
ставления на визуални из-
куства и музика от Китай. 
„Изложбата продължи от 
юни до септември 2018 г. 
В нея представихме пей-
зажни снимки и презента-
ции за седем китайски про-
винции и градове. През то-
зи период в Трир непрекъс-
нато пристигаха китайски 
артисти от различни мес-
та. Това наистина бе едно 

изключително, грандиозно 
и прекрасно събитие, кое-
то съдейства за засилване-
то на двустранния обмен.“

На въпроса защо се ин-
тересува от културния об-
мен от десетилетия, Карст 
каза, че това до голяма сте-
пен се дължи на любовта 
му към културния плурали-
зъм. Според него единстве-
но уважението и взаимни-
те контакти между хората 
от различни страни и ре-
гиони могат да допринесат 
за по-доброто опознаване в 
културно отношение.

„В продължение на мно-
го години поне 30 пъти съм 
посещавал Китай с герман-
ски представители на из-
куството. Китайски творци 
също са идвали много пъ-
ти в Германия, включител-
но занаятчии, скулптори и 
художници. Двустранни-
ят културен обмен според 
мен е изключително важен, 
защото чрез тези взаимни 
посещения можем да за-
дълбочим разбирателство-
то, да се запознаем с кул-
турите на други народи и 

очи. В град Шънджън но-
вите технологии са наисти-
на невероятни. Не мога да 
забравя и постиженията на 
Китай в преодоляването на 
абсолютната бедност. Бил 
съм в много провинции и 
градове и лично се запоз-
нах с историите на местни-
те жители. Не мога да не 
се възхитя на страхотните 
усилия и резултати, които 
Китай постигна в намаля-
ването на бедността.“

Мостът Хонконг – Джу-
хай – Maкao е най-дългият 
в света. Той пресича море-
то и бе официално пуснат в 
експлоатация през послед-
ните години. Карст казва, 
че е бил на този мост, който 
свързва Джухай, Хонконг 
и Макао. „55-километрова-
та магистрала има 6,7-ки-
лометров подводен тунел. 
Според мен трябва да се 
вгледаме не само в хилядо-
летната история на Китай, 
но и най-новите му пости-
жения и превръщането му 
в една модерна държава.“

Тази година се навърш-
ват 50 години от установя-
ването на дипломатически 
отношения между Китай 
и Германия. Според Карст 
двете страни са изградили 
добро приятелство и парт-
ньорство и той лично се на-
дява искрено да ги поддър-
жат, да задълбочават вза-
имното уважение и дове-
рие, и особено да засилят 
културния обмен. „През по-
следните 50 години след ус-
тановяването на диплома-
тически отношения между 
Германия и Китай се задъл-
бочават не само приятел-
ството между двата народа, 
но и ползотворното иконо-
мическо партньорство. За 
мен от важно значение са 
и проектите за културен об-
мен. Трябва да представим 
Китай в Германия и обра-
тното. Надявам се, че ки-
тайски творци ще продъл-
жат да представят на гер-
манската публика своите 
прекрасни творения и в бъ-
деще, а германските свои-
те умения на китайската“, 
казва Карст.

приятели от различни час-
ти на Китай чрез интернет. 
Често актуализираме ин-
формацията в акаунтите си 
в социалните мрежи, за да 
сме в течение относно кон-
цертите в Шанхай, Ухан, 
Харбин и други градове. Аз 
мога да ги гледам онлайн 
и да дам своята оценка за 
тях. Много съм щастлив да 
видя познати лица на сце-
ната след толкова години. 
С тях наистина поддържа-
ме дълбоко приятелство“, 
казва той.

След десетилетия об-
мен и контакти Карст хра-
ни дълбоки чувства към 
Китай. Преди пандемията 
той често посещава стра-
ната. По време на послед-
ния му престой той оби-
каля из Пекин, Кунмин, 
Саня и Шанхай. Бързото 
развитие и промени в Ки-
тай през последните годи-
ни, особено успехът в лик-
видирането на абсолютна-
та бедност, го впечатляват 
силно. „Виждам огромно-
то развитие и промени в 
Китай със собствените си 

да установим връзки меж-
ду страните.“

В Китай Карст има мно-
го приятели. Въпреки че на-
стоящата пандемия про-
мени начините за комуни-
кация, дълбоката дружба 
между тях е непокътната. 
Той очаква с нетърпение да 
ги види след като се норма-
лизира напълно ситуация-
та. „Сега общувам с моите 
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Хонконгския му-
зей за културата на 
Забранения град са  
изложени повече  
от 900 ценни кул-
турни реликви, 

които разказват за истори-
ята и уникалната култура на 
Китай. Музеят предизвика 
огромен интерес и статис-
тиката показва, че са би-
ли продадени близо 100 000 
билета чрез различни плат-
форми. Освен това всички 
11 000 талона за безплатни 
посещения за юли също са 
били ангажирани.

Тук могат да се видят и 
166 от общо 914-те експо-
ната от Забранения град в 
Пекин, които са признати 
за национално богатство. 
Това е най-голямата излож-
ба извън столицата с експо-
нати от бившия император-
ски дворец след превръща-
нето му в музей през 1925 г.

Новата културна забе-
лежителност на Хонконг 
предоставя и нов сайт, за 
да могат местните жители 
и посетителите да се запоз-
наят с развитието на ки-
тайската цивилизация и 
култура.

„Това е страхотен пода-
рък от родината за нас, казва  
Луис Нг, директор на Хон- 

Отвори врати Хонконгският музей  
за културата на Забранения град 

В

конгския музей. От кар-
тини и бронзови изделия 
до бродерии и древни ар-
хитектури, експонатите об-
хващат цялата 5000-годиш-
ната история на китайска-
та цивилизация.“ 

Подготвителната работа 
за изложбата започва още 
през 2018 г. с участието на 
екип от водещи експерти и 
учени, в сътрудничество с 
кураторския екип на музея.

Сградата на музея оли- 

един обикновен 
жилищен квар-
тал на град Тай-
юен, провинция 
Шанси, има мал- 
ка работилни-

ца. Тук се изработват ке-
рамични изделия, върху 
които се поставя специал-
на глазура. Облечена в бя-
ла риза и светлосиня дъл-
га пола, Джан Дзюнлян е 
седнала пред работната ма-
са и леко наведена напред, 
работи върху поредната  
си творба.

Тя е родена през 1998 г. 
Дядо й е майстор, който 
използва специална глазу-
ра за керамичните изде-
лия, известна в Китай ка-
то „глазурата на фамили-
ята Су“. Джан Дзюнлян е 
седмо поколение наслед-
ник на занаята. Тя прекар-
ва детството си в дядовата 
къща и в нея се събужда 

огромен интерес към това 
древно китайско изкуство.

Глазурата на фамилия 
Су е едно от нематериал-
ните културни наследства 
на Китай. През древността 
тя се е използвала за укра-
сата на обикновените къ-
щи, храмове и дори импе-
раторския дворец. Провин-
ция Шанси е родното мяс-
то на това изкуство. През 
династия Цин този вид 
глазура се използвала при 
производството на кереми-
дите за сградите в импера-
торския дворец.

След като завършва уни-
верситета, Джан Дзюнлян 
се завръща в родния си 
град и започва работа в 
работилницата, където ус-
воява тънкостите на зана-
ята от дядо си. „Всеки ден 
той работи заедно с нас и 
отговаря на всичките ни 
въпроси.“

В

Иновативните 
идеи на един 
млад творец

„Насърчаването на тра-
диционната китайска култу-
ра е една от нашите важни 
задачи“, споделя Бети Фун, 
главен изпълнителен дирек-
тор на културния отдел и 
добавя, че това е и главна-
та цел на новия музей. „Ра-
ботата за популяризиране 
на културата и историята 
на родината ще продължи 
и след откриването на му-
зея, особено сред младежи-
те“, подчертава той.

„Когато бях дете мно-
го исках да посетя велико-
лепните дворци в Пекин“, 
спомня си учителят Мук 
Качун. Той вярва, че посе-
щението в музея ще даде 
възможност на младежите 
в Хонконг да научат пове-
че за историята и богатата 
цивилизация на родината, 
за да станат разпространи-
тели, наследници и попу-
ляризатори на традицион-
на китайска култура.

цетворява съвършенството 
на традиционната китайска 
култура, както може да се 
види от дизайна и конструк-
цията й. Външните й стени 
са инкрустирани с 3999 из-
вити стъклени плочки. Тя 
е изградена в съответствие 
с концепцията „Централна 
ос“ и в нея присъстват и 
традиционни китайски кул-
турни елементи като черве-
ни врати, украсени със злат-
ни елементи и др.

Култура

Джан Дзюнлян не само харесва красивите дрехи, но и 
традиционната култура. Нейна слабост е един древен 
занаят, който тя наследява от дядо си.
В днешен Китай все повече млади хора се 
интересуват от нематериалното културно наследство 
на страната. Те не само гледат, но и са готови 
да научат древните техники и споделят свои 
видеоклипове по темата в интернет.

Талантът й на художник 
и семейните традиции са 
идеално условие за разви-
тието на Джан Дзюнлян 
като майстор занаятчия. 
Като представител на но-
вото поколение, тя редов-
но записва видеа от рабо-
тилницата и ги публикува 
в социалните мрежи. По-
някога е много заета и за-
бравя да актуализира ака-
унта си, за което получа-
ва критики от последова-
телите си.

За да привлече повече 
млади хора, тя непрекъс-
нато търси възможности 
за интеграцията на тради-
ционните умения с модер-
ните идеи. 

Джан Дзюнлян сама пра-
ви дизайна за редица кул-
турни продукти, например 

малки вази, офис аксесоари 
и малки скулптури.

На рафта в работилни-
цата стоят няколко малки 
и изящни фигурки в ярки 
цветове. „Ние комбинирах-
ме някои местни елемен-
ти и ги превърнахме в те-
зи фигурки“, обяснява тя. 
Любим на Джан Дзюнлян 
е червеният цвят. 

„Едно от моите произ-
ведения е изящна бутил-
ка за алкохол, на която е 
изобразена сцена от мест-
на сватба. За нея използ-
вах много червено, за да 
пресъздам радостната ат-
мосфера.“

Джан Дзюнлян вина-
ги е смятала дядо си за 
свой идол в живота. „Дя-
до прекара почти 30 го-
дини, за да съживи вази 

с „пауново синьо“. Това е 
техника, която почти бе 
забравена от фамилията. 
Дядо ми днес обаче я пре-
дава на потомците без ко-
лебания. Възхищавам се 
много на това негово от-
ношение.“ 

Джан Дзюнлян винаги 
говори с гордост за това. 
Според нея наследниците 
от новото поколение тряб-
ва да са толерантни и тър-
пеливо да усвояват умения-
та. С ентусиазъм към изра-
ботката на керамични из-
делия и обичта към дядо 
си, Джан Дзюнлян се на-
дява да става все по-добра 
в занаята, за да привлече 
вниманието на повече мла-
ди хора.
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

К
итайският отбор по спорт-
но катерене спечели пет от 
общо шестте медала в със-
тезанието за Световната 
купа по спортно катерене 
на IFSC във Вилар, Швей-

цария, в дисциплината скорост пре-
даде агенция Синхуа.

Китайците Лон Дзангуо, Лонг 
Джинбао и У Пен спечелиха състеза-
нието при мъжете, а при жените Ден 
Лиджан и Ниу Ди завършиха първа 
и втора, като бронзът отиде при ин-
донезийската  катерачка Десак Рита.

Дебютирайки на състезание за 
Световната купа на IFSC, Лон Джинб-
ао спечели златото при мъжете с вре-
ме 5,23 секунди, побеждавайки съот-
борника си Ву Пен, който завърши с 
5,24 секунди на финала. „Чувствам се 
много развълнуван и не очаквах това. 
За първи път се състезавам на Све-
товно първенство, така че се чувст-
вам доста добре“, каза Лун Дзянгуо.

Във финала на скоростта при 
жените китайката Ден Лиджуан 
спря хронометрите на 6,87 секунди, 

Китайските катерачи обраха 
медалите в дисциплината скорост

побеждавайки своята съотборничка 
Ниу Ди (8,22 секунди). „Много съм 
щастлив. Искам да изкажа много бла-
годарности на моята страна, че ни 

оказа толкова силна подкрепа по вре-
ме на пандемията. След две години 
най-накрая се върнахме на сцената“, 
каза Ден.

Н
ационалният тим  
на България по 
волейбол отс-
тъпи с 1:3 гей-
ма (28:26, 23:25, 
23:25, 17:25) на 

Китай в последния си мач 
от Лига на нациите, който 
се игра неотдавна в пол-
ския град Гданск. 

Възпитаниците на Ни-
колай Желязков допуснаха 
първоначално обрат в гей-
мовете, след като поведо-
ха в мача. 

След успех над Нидер-
ландия, с който национали-
те ни запазиха мястото си 
в надпреварата и догодина, 
националите ни отстъпиха 
пред Китай, като с това ре-
гистрираха десетото си по-
ражение в турнира. 

Така Китай измести 
България във временното 
класиране и вече се нами-
ра на 14-ото място.

Най-резултатен от ки-
тайските състезатели в ма-
ча бе Дзингуен Джан с от-
белязани 18 точки, а Дзин-
гие Уан отбеляза 15 точ-
ки. 15 точки за отбора на 
България реализира Денис 
Карягин, а по 11 добави-
ха Алекс Николов и Све-
тослав Гоцев. 

С успеха си срещу Бъл-
гария в мача Китай вече 
има 3 победи в турнира, до-
като българският тим е с 2. 
Това бе и последният мач 
на тима ни, който си оси-
гури оставането в групата 
с успеха над отбора на Ни-
дерландия. 

Българските 
национали по 
волейбол отстъпиха 
пред Китай с 1:3 

К
итайският отбор 
по скокове във 
вода постигна 
перфектна по-
беда на Светов-
ното първенство 

на ФИНА в Будапеща, 
предаде агенция Синхуа. 
Куан Хонгчан/Чен Юси 
оглавиха синхронизирано-
то скачане на 10 метра при 
жените, следвани от защи-
тилия при мъжете титла-
та си на скок от трамплин 
Уан Зонгюан. За Куан и 
Чен това е второто спече-
лено злато, след като Чен 
спечели второто злато сре-
щу съотборника си Куан.

Китайското дуо завър-
ши с 368.40 точки, с 69 
точки пред втората аме-
риканска двойка Дилейни 
Шнел/Катрина Йънг. Ма-
лайзийската двойка Нур 
Дабитах Сабри/Панделе-
ла Памг спечели бронзо-
вия медал с 298.68, само на 

0.72 зад американците. „В 
сравнение с индивидуал-
ното състезание се чувст-
вам по-комфортно, когато 
участвам в синхрона, за-
щото знам, че моята съот-
борничка е до мен, знам 
колко е добра и вярвам, 
че тя ще ни изведе до по-
бедата“, каза 16--годишна-
та Чен, която е с една го-
дина по-голяма от парт-
ньорката си. 

И двете момичета спе-
челиха златни медали за 
Китай на Олимпийските 
игри в Токио миналата го-
дина, когато Куан направи 
пет ослепителни скока, за 
да победи Чен с 40,80 точ-
ки за титлата в индивиду-
алната дисциплина на 10 
метра, докато Чен спечели 
златото в синхрон с друг 
световен шампион Джан 
Джиаки.

Победна серия 
за китайските 
скачачи във вода

Ден Лиджуан 
взе златен медал 

при жените

Двойката Куан 
Хонгчан/Чен Юси оглави 

синхронизираното скачане 
от 10 метра при жените



16 днесКитай
22 – 28.07.2022

КалейдосКоп

за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

рез 2021 г. па-
тентите за изо-
бретения от Ки-
тай, одобрени в 
различни страни 
по света, са били 

46 000, което представля-
ва ръст от 14,1% на годиш-
на база, или 2,4 пъти пове-
че спрямо 2016 г. В това от-
ношение страната запазва 
тенденцията от последни-
те пет години, заяви вчера 
пред медии Гъ Шу, директор 
на Отдела за стратегическо 
планиране към Държавно-
то управление на интелек-
туална собственост.

Според данни, публи-
кувани от Световната ор-
ганизация за интелектуал-
на собственост, Китай е на 
първо място в света по ко-
личеството на заявления-
та за международни патен-
ти три последователни го-
дини. Сред заявленията в 

еотдавна ки-
тайското Ми- 
нистерство на 
финансите от-
пусна 422 ми-
лиона юана на 

провинция Хънан. 40 ми-
лиона от тях са за изграж-
дането на модерни села с 
електронен бизнес, 140 ми-
лиона за изграждането на 
производствена верига за 
селските продукти, 192 ми-
лиона за развитието на тър-
говията в околиите и 50 ми-
лиона за преобразуването 
на патенти. 

Тези средства са специ-
ално осигурени, за да се ус-
кори електронният бизнес и 
да се подобрят обществени-
те услуги в селските райони.

П

Н

За трета година първо място  
в света по брой на заявления  
за международни патенти

Развитие на модерните 
услуги в провинция Хънан

Китай продължава с внедряването  
и развитието на 5G мрежата
Посетители изпробват игри, поддържани от 5G мрежата,  
по време на изложение в Гуанджоу, провинция Гуандун.

Снимка Синхуа

Дългоочакваната 
лятна ваканция
Много училища  
в Китай 
през лятото 
организират 
специална 
програма за 
децата, която 
да отговаря на 
техните нужди и 
интереси. 

Снимка Синхуа

рамките на Договора за па-
тентно сътрудничество, по-
дадени и публикувани от 
китайски кандидати през 
2021 г., най-много са от сек-
тори като компютърни тех-
нологии, дигитална кому-
никация и аудио-визуални 
технологии.

През 2021 г. Европейска-
та патентна агенция е полу-
чила рекордните 17 000 за-
явки за патенти за изобрете-
ния от Китай, като по брой 
на първо място е Huawei, а 
OPPO, ZTE, Baidu, Xiaomi 
и Tencent също са сред  
първите 50.

Създаването на този 
фонд ще предостави сил-
ни гаранции за подобря-
ване на системата за мо-
дерни обществени услуги 

в провинция Хънан, ще на-
сърчи коригирането на цир-
кулационната индустрия и 
разширяването на вътреш-
ното потребление.

В

В Китай средната 
продължителност 
на живота е 77,93 г.

момента сред-
ната продължи-
телност на жи-
вота на китай-
ците е 77,93 го-
дини. Установе-

но е също, че по основни 
здравни показатели стра-
ната се нарежда в първите 
редици сред средно разви-
тите държави. До момента 

поетапните цели за 2020 г.,  
очертани в Програмата за 
изграждането на „Здрав 
Китай 2030 г.“, са реали-
зирани, а тези за 2022 г. са 
изпълнени предсрочно. Ре-
зултатите от инициатива-
та „Здрав Китай“ са оче-
видни, съобщава Държав-
ната комисия по здравео-
пазване.


